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Євген Прокопчук: «Новий образ профспілки має народитися»

Обласна рада на сьогодні – це своєрідний штаб із вирішення найактуальніших питань
різного спрямування. Досить помітна в цьому штабі діяльність первинної
профорганізації. Наша розмова з головним фахівцем фінансово-господарського відділу,
головою профкому Євгеном Прокопчуком – про напрямки профспілкової діяльності.
- Звісно, на першому плані діяльності і обласної ради, і первинки зокрема, - допомога
ЗСУ. У чому вона виражається?
- Починаючи із часу повномасштабного вторгнення рф, працівники виконавчого апарату,
окрім особистої допомоги рідним, знайомим, друзям, які вирішили захищати країну зі
зброєю в руках або волонтерити, ще й долучилися до колективної допомоги ЗСУ через
первинну організацію профспілки. Було вирішено не розпорошувати кошти, які
акумулюються на рахунку первинки, як донати, а збирати на масштабні речі, такі, як
генератори, тепловізори, амуніцію, дрони тощо. Це наш внесок у перемогу. Так, тільки
працівники виконавчого апарату зібрали донатів зі своїх заробітних плат понад мільйон
гривень. Один із найбільших зборів було оголошено у жовтні 2023 року, коли за мету
було поставлено придбати БПЛА Шарк. Так профспілкова організація об'єднала навколо
себе працівників багатьох сфер. До збору долучилися депутати, органи місцевого
самоврядування, підприємства та установи. І знову маємо амбітний план – уже підписали
договір і здійснили попередню оплату на літак із цього комплексу. А сума чималенька –
1,9 млн. грн. , але збір коштів триває. Обласна рада підтримує також волонтерський рух.
З нагоди Дня волонтера нагороджували кращих волонтерів, які займаються посильною
допомогою, як воїнам, так і переселенцям (розселяли їх та зігрівали). Зараз уже такої
великої міграції, яка була раніше, немає, тому всі переключилися на підтримку ЗСУ. До
речі, серед наших волонтерів був і польський благодійник, який, незважаючи на зрілий
вік, з першого дня війни в міру своїх можливостей допомагав Україні і українцям
вистояти: передавав гуманітарну допомогу (продукти харчування, медикаменти,
постільну білизну...). І зараз продовжує свою доброчинну місію. До речі, його теж
відзначили до Дня волонтера.
- На яких «китах» загалом тримається профорганізація обласної ради? Чи відчувають
спілчани її вплив?
- Вважаю, головне, що в цих реаліях профорганізація є, діє, відповідно до законодавства,
до нових викликів суспільства, оточення. Про неї знають, і це великий плюс. Охопленість
членством – 99, 9 відсотка. Це теж плюс. Тримається вона на традиційних «китах»:
єдність, солідарність, дієвість. На мою думку, найбільше значення цих слів проявляється
саме у кризових ситуаціях, таких, наприклад, як сьогодні. І згуртованість навколо
спільної мети – перемоги, це доводить. Тобто ми переконалися, що війна і мрія про
перемогу згуртували не тільки спілчан, а усіх українців. Чи відчувають вплив? Так.
Намагаємося підтримати спілчан у складних обставинах. На жаль, життя –
непередбачуване, і у кожного можливо наступає потреба у моральній, матеріальній,
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психологічній підтримці. Профком не стоїть осторонь своїх членів. У нашій
профорганізації є працівники, які перебувають у її рядах ще з 90-х – 2-тисячних років, а є
й новачки, у яких ще немає ні досвіду, ні розуміння профспілкового життя, але вони з
нами. Оскільки профспілка максимально об'єднує навколо себе, особливо у сучасних
реаліях, то молоді люди долучаються свідомо. І справа не в тому 1 відсотку
профспілкових внесків, які доводиться сплачувати, а в консолідації, згуртованості людей
для вирішення певних потреб. До нас приходять освічені, кваліфіковані працівники, які
не хочуть бути так званими білими воронами.
- Ви – молодий голова профорганізації. Як сприйняли довіру колективу, додаткове
навантаження на громадських засадах?
- Якщо відверто, то це, певною мірою, з мого боку - альтруїзм, адже сьогодні далеко не
кожен може виконувати якусь роботу за «спасибі», не чекаючи винагороди. Я думаю, що
в майбутньому це буде плюсиком у мою карму.
- Що може сьогодні профспілка?
- На жаль, в умовах воєнного часу права профспілки, а значить і спілчан досить
обмежені. Я маю на увазі на законодавчому рівні щодо члена профспілки, єдине зберігся
захист на рівні виборних посад у профорганізаціях. Проте профспілка може об'єднати
навколо себе групу людей і досягти певних результатів. Як приклад, це збори коштів для
допомоги ЗСУ, підтримка членів профспілки, чиї рідні загинули під час захисту нашої
держави, чи з інших причин, як морально, так і матеріально.
- Що можете сказати про колективний договір? Наскільки він ефективний?
- Насправді колективний договір у виконавчому апараті обласної ради діє ще з 2008
року... Але він змістовний, тож загальні засади діють і по теперішній час, незважаючи на
зміну керівництва обласної ради. У планах було після загальних зборів наприкінці 2021
року оновити колективний договір, але війна внесла свої корективи. Можливо, це й на
краще, що ми не встигли прийняти новий документ, адже протягом цього часу був
прийнятий Закон про колективні договори, який набуде сили через шість місяців після
завершення військового стану. Тобто оновлювати свій колдоговір уже будемо,
враховуючи вимоги закону. Які гарантії зберегли сьогодні? І нині діє такий пункт: якщо
день народження припадає на робочий день, то імениннику надається вихідний. Це
здорово, людям подобається. Як на мене, це цінний подарунок від профкому і
колдоговору. Керівництво ставиться до цього з розумінням і йде назустріч пропозиції
профкому, адже працівник до свого святкового дня підтягує усі справи. Діє така умова
колдоговору, як «не менше». Наприклад, мова йде про преміювання основних, базових
складових. І тут прислівник «не менше» від певної величини відіграє, як на мене, велику
роль – людина отримає гарантовану винагороду.
- Співпраця з головою обласної ради. Чи є порозуміння?
- Я очолюю первинну профорганізацію не так давно, з 2021 року. За цей період в облраді
уже другий голова, який є членом профспілки. Це, я вважаю, є певним показником
порозуміння. А загалом голова облради Юрій Дрозд підтримує усі профспілкові
починання.
- На Вашу думку, яке майбутнє чекає профспілки?
- Без якісних змін на законодавчому рівні профспілкам у подальшому буде доволі
складно, це стосується прав, гарантій тощо. Пояснити сьогодні молодій людині, у котрої
немає досвіду роботи в органах, де діяла б профспілкова організація, що це таке і для
чого вона створена, непросто. Розуміння профспілки у всіх закарбувалося в пам'яті ще з
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радянських часів. На сьогодні у більшості сформована думка, що профспілка – це
інструмент, який забезпечує дозвілля, видає путівки чи святкові подарунки. Потрібно уже
зараз формувати нове профспілкове бачення. Профспілка – це в першу чергу захист
прав спілчан у широкому і вузькому значенні. Що чекає профспілку після завершення
війни, зараз говорити зарано, але в тому, що цей орган, який здійснює представницьку
місію трудового колективу, буде, я переконаний. Єдине, що потрібно – це чітко визначити
його функції та повноваження. Іще раз підкреслюю: потрібні зміни у законодавстві, щоб
профспілка жила за своїми чіткими правилами і закріпилася законодавчо, як паралель
до адміністрації. Тоді вона набуде повноваження і матиме суттєвий вплив на різних
рівнях. Ми рухаємося в Євросоюз, у правовому полі, тож законодавча база має бути
ключовим провідником у цьому плані. Тоді з профспілкою рахуватимуться, її вимоги
будуть виконуватися. Якщо у профспілку приходять молоді люди, то, безумовно, новий
образ профспілки у найближчій перспективі має народитися.
Віктор Федотов,
Голова обкому профспілки
працівників державних установ
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